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 الملخص:
في الذاكرة الجمعية،  السلبية الثقافة الأنساقعدد من  ل الشعبية على ترسيختعمل الأمثا      

ات الأمثال على أنها مسلمى إل نظرر، حيث ي  يتم الخضوع والاستسلام لها دون نقد أو تفكيو 
  لا تقبل النقد.

 ،الشعبية مثالالأ خلف بئةالمخت بيةالسل الثقافة الأنساق كشف إلى الدراسة هذه تسعى       

 ،سياسية) عامة، أنساق ثلاثة في الأنساقتلك  توزعت وقد ،منها بهدف الإسهام في التخلص

 إليها سنشير التي ة،الفرعي الأنساق من عدد إلى منها نسق كل تفرع وقد ،(اجتماعية دينية،

 .الأطروحة بتقسيم الخاصة الفِقرة في

 ة، فقد اتخذته الدراسالمنهج التأويلي التكامليفهو  سةالدراهذه  فيالمتبع  المنهجأما و      
 .دة في الأمثال الشعبية اليمنيةوسيلة للكشف عن الأنساق الثقافية السائ

 .ة(، لإسماعيل بن علي الأكوعكتاب )الأمثال اليمانيهو راسة لهذه الد الرئيسة المدونة    
. 6217على وقد اشتمل   مثلاا

  :الآتي منها فنذكر الدراسة إليها توصلت التي النتائج أهم أما

على عدة أنساق سلبية )سياسية، دينية، اجتماعية(،  اليمنية لقد اشتملت الأمثال الشعبية -
 .اد المجتمع على أنها قوانين منطقيةمن قبل أفر تم تلقيها يوعملت على تبريرها، و 



ات السلطة بأنواعها لتي حملتها الأمثال الشعبية إنما تعكس تصور ساق اإن أغلب الأن -
دينية، الاجتماعية(، فهي تسعى جاهدة إلى إقناع المجتمع المختلفة )السياسية، ال

 .بضرورة التسليم لها وتقبل كل ما تمليه عليه وتقديسه
ا لأنسالأنساق إن أغلب  - اق ثقافية يرجع الثقافة التي حملتها الأمثال الشعبية تمثل امتدادا

 .أموي، عباسي(هلي، جاقديمة )عصور تاريخها إلى 
 .أعظم القوى تأثيراا، ويعمل عمل السّحر، وله سلطة تفوق كل السلطاتالمال  -

 
 

Summary: 

Proverbs work to reinforce a number of negative cultural patterns in 

collective memory. They are unquestioningly accepted and followed 

without criticism or thought, as proverbs are viewed as 

unquestionable truths. This study aims to uncover the hidden 

negative cultural patterns behind popular proverbs in order to 

contribute to eliminating them. These patterns are categorized into 

three general domains (political, religious, and social), each of which 

branches out into sub-patterns that will be discussed in the 

corresponding section of the thesis. 

The interpretive integrative method is employed in this study to 

reveal the prevailing cultural patterns in Yemeni proverbs. The main 

source for this study is the book "Yemeni Proverbs" by Ismail bin Ali 

Al-Akwa, which contains 6,217 proverbs. 

 

The study's key findings include: 

 Yemeni proverbs encompass several negative patterns 

(political, religious, social) and serve to justify them, with 

society accepting them as logical laws. 

 Most of the patterns carried by proverbs reflect the various 

conceptions of power (political, religious, social) held by 

authority. They strive to convince society of the necessity to 

submit and accept everything dictated by authority, treating it 

as sacred. 

 The majority of cultural patterns conveyed by proverbs are 

extensions of patterns dating back to ancient eras (Jahiliyyah, 

Umayyad, Abbasid). 



 Money is the most influential force, capable of performing 

magic and possessing authority surpassing all other powers. 

 
 


